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Selvforsyning med kyllinger er umuligt 
Grænsen for “Erhvervsmæssigt 
dyrehold “ bør ændres til 100 stk 
fjerkræ. 
 
Kære Miljøminister, Miljø- og Dyrevelfærdsordførere. 
 
Vi vil gerne følge op på en sag omkring grænsen på 30 høns (inklusive daggamle kyllinger) 
der havde sit udspring i Haderslev i oktober måned i 2018, hvor kommunen gik ind og satte 
en stopper for at en hønseavler kan have mere end 30 høns (inklusive kyllinger), selv i 
landzone.  
 
Vi fik dengang en tilbagemelding om at der var opbakning til at ændre grænsen, så den 
kommer op på 100 stk. fjerkræ som omtalt på DR her  
 
https://www.dr.dk/nyheder/regionale/syd/linda-protesterer-maa-kun-have-30-hoens-i-baghav
en 
 
Vi er glade for den tilbagemelding og vil derfor gerne følge op på udviklingen på dette 
område.  
 

Baggrund  

De famøse 30 høns stammer fra BEK nr 844 af 23/06/2017 (Miljøaktivitetsbekendtgørelsen) 
https://www.retsinformation.dk/Forms/R0710.aspx?id=192158#id8a2ff875-5ed7-454f-9a04-1
418b1700cc1 
 
Under “Ikke-erhvervsmæssigt dyrehold”, står at størrelsesgrænser for ikke-erhvervsmæssigt 
dyrehold er  
 
1) 30 høns og 
2) 4 voksne hunde med hvalpe under 18 uger 
 
samt en del større dyr som køer, heste, svin osv. 
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Det er meget svært at finde logikken i hvorfor høns (og hunde) lige er nævnt her. Der er ikke 
noget om andre fjerkræ som fx gæs og ænder eller andre fugle som papegøjer, undulater 
osv. Hunde er også nævnt, men ikke katte eller kaniner?  
 
Tallene for de pågældende dyrearter har været uforandret siden 1992 (Bek. 366), hvor de 
første gang optræder. 
 
Hvis vi kigger på antallet af dyr, hvor der er en grænse for erhvervsmæssigt dyrehold, så 
viser det klart at antallet af høns er helt ude af proportioner i forhold til andre dyrearter. 
Eksempelvis svarer 167 høns til 1 dyreenhed, 2 heste er på tilsvarende måde 1 dyreenhed. 
 
2 heste svarer i miljømæssig forstand til 167 høns. 
 
Grænsen for et erhvervsmæssigt dyrehold er for heste 4 stk, så du må altså have 2 
dyreenheder heste. For høns er grænsen som bekendt 30,  der svarer i dyreenheder til 0,18! 
 
Du må altså have mere end 10 gange så meget hest som høns inden det bliver 
erhvervsmæssigt. 
 
For lige at gøre det ekstra grotesk, så tæller føl op til 12 måneder IKKE med i de maksimalt 4 
heste, men kyllinger tæller med fra dag 1? 
 
Det er derfor helt ude af proportioner med denne lave grænse for hvor mange høns man må 
have, selv på ejendomme på landet, inden det skal være registreret som et erhvervsmæssigt 
dyrehold. 
 
Alt dette er baggrunden for at vi vil foreslå at grænsen hæves fra de 30 høns til 100 stk. 
fjerkræ, så den vil være på samme antal som andre bekendtgørelser, eksempelvis BEK nr 
574 af 30/05/2017,  vaccination mod Newcastle disease, hvor der en grænse på 100 stk. og 
BEK nr 712 af 27/05/2015, om pligt til overvågning for aviær influenza hos fjerkræ og 
opdrættet fjervildt, som også gælder for mere end 100 stk. fjerkræ (vagtler og duer dog 
undtaget). 
 
Alle disse bekendtgørelser har et senere “starttidspunkt” end 1992 og her er grænsen på 
100 stk. Det giver derfor fint mening også at “opdatere” Miljøaktivitetsbekendtgørelsen til de 
100 stk. 
 
Vi vil samtidig også opfordre til at begrebet “erhvervsmæssigt” forsvinder. Selv med 100 stk. 
fjerkræ er der i dagens Danmark ikke meget erhvervsmæssigt over det, det er udelukkende 
hobby. For at drive erhverv med fjerkræ, skal antallet af dyr være langt højere, før man kan 
drive erhverv på fuld tid og få en indtjening ud af det. Når begrebet “erhverv” anvendes, giver 
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det meget ofte anledning til mange misforståelser, både i befolkningen og hos kommunerne. 
Vi vil derfor foreslå at der i stedet anvendes begrebet “anmeldepligtigt dyrehold”. Det vil 
rydde mange misforståelser af vejen. 
 
Vi håber at I fortsat vil kigge på antallet af høns for erhvervsmæssigt/anmeldepligtigt 
dyrehold og ser frem til at vi får hævet grænsen. Hvis der er spørgsmål eller behov for 
uddybninger, så er I meget velkomne. 
 
 
 
Med venlig hilsen 
 
Finn Jensen 
Formand, Frit Fjerkræ 
https://frit-fjerkrae.dk/ 
 
 
 
Frit Fjerkræ er en forening af folk der holder (af) fritgående fjerkræ, både som hyggehøns i 
haven og som stalddørssælgere med små besætninger af fritgående fjerkræ. Foreningen 
arbejder for at høns og andet fjerkræ har lov til at gå frit, både i egen have og hos små lokale 
producenter. Vi arbejder også for at det skal være lettere at sælge gode lokale 
fjerkræprodukter direkte til forbrugeren 
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